
Jak przygotować dziecko do rozpoczęcia nauki w klasie 

pierwszej – rozszerzony poradnik psychologiczny 

 

Rozpoczęcie nauki w klasie pierwszej to jeden z najważniejszych momentów w 

życiu dziecka. To czas wielu zmian – pojawiają się nowe obowiązki, rytm dnia oraz 

relacje społeczne. Dla dziecka oznacza to zarówno ekscytację, jak i naturalne 

obawy. Zadaniem rodziców jest przygotowanie dziecka tak, aby wejście w rolę 

ucznia było doświadczeniem pozytywnym, wzmacniającym jego rozwój i poczucie 

własnej wartości. Poniżej przedstawiono praktyczne wskazówki psychologiczne 

dla rodziców przyszłych pierwszaków. 

1. Rozmowy i oswajanie dziecka ze szkołą 

• Rozmawiaj z dzieckiem o szkole w sposób pozytywny – pokazuj ją jako 

miejsce przyjazne, pełne ciekawych doświadczeń. 

• Unikaj straszenia („w szkole to dopiero zobaczysz”), które może zwiększać 

lęk. 



• Czytajcie wspólnie książki i bajki o pierwszakach – pomagają dziecku lepiej 

zrozumieć, co je czeka. 

• Opowiadaj o swoich miłych wspomnieniach z tego okresu. 

2. Wzmacnianie poczucia bezpieczeństwa 

• Wspólnie odwiedźcie szkołę jeszcze przed rozpoczęciem roku szkolnego – 

pokaż dziecku budynek, salę, drogę do szkoły. 

• Ustal jasną rutynę dnia (poranną i popołudniową) – przewidywalność 

zmniejsza stres. 

• Zapewnij dziecko, kto będzie je odprowadzał i odbierał – poczucie kontroli i 

pewności jest kluczowe. 

3. Rozwijanie samodzielności 

• Ćwiczcie pakowanie plecaka i układanie przyborów 

szkolnych. 

• Ucz dziecko przebierania się na wf, jedzenia w 

stołówce, korzystania z toalety w miejscach 

publicznych. 

• Daj dziecku w domu drobne obowiązki – poczucie 

sprawczości i kompetencji buduje pewność siebie. 

4. Trening umiejętności społecznych 

• Zachęcaj do zabawy z rówieśnikami – współpraca i 

dzielenie się to kluczowe kompetencje szkolne. 

• Ćwicz w domu scenki szkolne („nauczyciel – uczeń”), aby oswoić sytuacje. 

• Ucz dziecko rozwiązywania konfliktów słowami („Nie podoba mi się to”, 

„Chciałbym się pobawić też”). 



5. Regulacja emocji 

• Rozmawiaj o uczuciach dziecka – pokaż, że lęk czy smutek są naturalne w 

nowej sytuacji. 

• Naucz prostych technik radzenia sobie z napięciem: głębokie oddechy, 

liczenie do pięciu, ściskanie maskotki. 

• Pokazuj, że rozumiesz emocje dziecka („Widzę, że się boisz – to normalne, 

jestem przy tobie”). 

6. Budowanie pozytywnej motywacji 

• Chwal wysiłek, nie tylko efekt („Widzę, że 

bardzo się starałeś napisać literkę”). 

• Podkreślaj, że błędy są naturalną częścią 

uczenia się. 

• Unikaj porównywania dziecka z innymi – każde 

dziecko rozwija się we własnym tempie. 

7. Postawa rodzica – fundament sukcesu 

• Rodzic daje przykład – jeśli pokazujesz spokój i 

wiarę w dziecko, ono czuje się pewniej. 

• Buduj pozytywną atmosferę wokół szkoły – współpracuj z nauczycielami, 

bądź otwarty na kontakt. 

• Pokazuj, że szkoła to wspólne doświadczenie, a nie tylko obowiązek dziecka. 

Podsumowanie 

Najważniejsze, aby dziecko czuło się kochane, akceptowane i wspierane. 

Pierwsza klasa to nie tylko wyzwanie edukacyjne, ale przede wszystkim 

emocjonalne i społeczne. Rodzice, którzy towarzyszą dziecku z cierpliwością i 

spokojem, pomagają mu wejść w nowy etap życia z poczuciem bezpieczeństwa i 

gotowości do dalszego rozwoju. 


